



REQUEST FOR PROPOSAL

The Black Business Initiative through the Supporting Black Canadian Communities Initiative (SBCCI) is seeking proposals from qualified individuals or organizations to conduct a comprehensive training session on Board Governance. The Supporting Black Canadian Communities Initiative (SBCCI) was created by the Federal government through Employment and Social Development Canada (ESDC) to help increase the capacity of grassroots not-for-profit organizations serving Black communities in Canada. As part of SBCCI capacity building activities, the training aims to strengthen the governance capabilities of black led nonprofit organizations' board members and ensure they are well-equipped to fulfill their roles and responsibilities effectively. The SBCCI is committed to promoting best practices in governance among black led nonprofit organizations across Canada. Effective board governance is critical for ensuring accountability, strategic direction, and sustainability. The Black Business Initiative is looking for a consultant with expertise in board governance to provide a one-day training session that will cover essential topics, including roles and responsibilities, ethical practices, strategic planning, and board management.

Scope of Work

The consultant will be required to:

- Design and deliver a training session on Board Governance, tailored to the needs of Black led nonprofit organizations.
- Cover key topics such as roles and responsibilities of board members, best practices in governance, ethical decision-making, strategic planning, and effective board management.
- Provide practical examples, case studies, and interactive activities to engage participants and reinforce learning.
- Develop training materials and handouts to support the session.
- Offer guidance on implementing best governance practices within our organization.
- Share relevant resources on board governance among training participants.

Deliverables

- A detailed training agenda and outline.

- Training materials, including slides, handouts, and case studies.
- A one-day (3 hour) training session delivered virtually.

Qualifications

The ideal candidate should have:

- Proven experience in conducting board governance training.
- A strong background in nonprofit governance, corporate governance, or related fields.
- Excellent communication and facilitation skills.
- The ability to provide practical, real-world examples and case studies.

Proposal Submission Requirements

Interested candidates should submit a proposal that includes:

- A brief overview of the consultant's qualifications and experience relevant to board governance.
- A description of the proposed training approach and methodology.
- A detailed agenda and outline of the training session.
- A budget breakdown, including all costs associated with preparation and delivery.

Submission Deadline

Proposals must be submitted by September 4, 2024 to Edgar Adda, SBCCI Project Lead at SBCCI@BBI.ns.ca

Black Business Initiative (BBI), dans le cadre de l'Initiative de soutien aux communautés noires du Canada (IACNC), cherche à recevoir des propositions d'individus ou d'organisations qualifiés pour mener une session de formation complète sur la gouvernance des conseils d'administration.

L'Initiative de soutien aux communautés noires du Canada (IACNC) a été créée par le gouvernement fédéral, par l'entremise d'Emploi et Développement social Canada (EDSC), pour aider à accroître la capacité des organismes à but non lucratif de base au service des communautés noires au Canada.

Dans le cadre des activités de renforcement des capacités de l'IACNC, cette formation vise à renforcer les capacités de gouvernance des membres des conseils d'administration d'organisations à but non lucratif dirigées par des Noirs et à veiller à ce qu'ils soient bien équipés pour remplir efficacement leurs rôles et responsabilités. L'IACNC s'engage à promouvoir les meilleures pratiques en matière de gouvernance auprès des organisations à but non lucratif dirigées par des Noirs partout au Canada. Une gouvernance efficace des conseils d'administration est essentielle pour assurer la responsabilité, l'orientation stratégique et la durabilité.

L'Initiative pour les entreprises noires recherche un consultant ayant une expertise en gouvernance de conseil pour fournir une formation d'une journée couvrant des sujets essentiels, y compris les rôles et responsabilités, les pratiques éthiques, la planification stratégique et la gestion du conseil.

Portée du travail

- **Le consultant devra :**
 - Concevoir et offrir une session de formation sur la gouvernance des conseils d'administration, adaptée aux besoins des organisations à but non lucratif dirigées par des Noirs.
 - Couvrir des sujets clés tels que les rôles et responsabilités des membres du conseil, les meilleures pratiques en matière de gouvernance, la prise de décisions éthiques, la planification stratégique et la gestion efficace du conseil.
 - Fournir des exemples pratiques, des études de cas et des activités interactives pour engager les participants et renforcer l'apprentissage.
 - Développer des supports de formation et des documents d'accompagnement pour soutenir la session.
 - Offrir des conseils sur la mise en œuvre des meilleures pratiques de gouvernance au sein de notre organisation.
 - Partager des ressources pertinentes sur la gouvernance du conseil avec les participants à la formation.

- **Livrables**
 - Un agenda et un plan de formation détaillés.
 - Des supports de formation, y compris des diapositives, des documents d'accompagnement et des études de cas.
 - Une session de formation d'une journée (3 heures) dispensée virtuellement.

- **Qualifications**

Le candidat idéal devrait avoir :

- Une expérience avérée dans la conduite de formations sur la gouvernance de conseil.
- Une solide expérience en gouvernance à but non lucratif, gouvernance d'entreprise ou domaines connexes.
- D'excellentes compétences en communication et en facilitation.
- La capacité de fournir des exemples et des études de cas pratiques et réels.

- **Exigences de soumission de la proposition**

Les candidats intéressés doivent soumettre une proposition qui inclut :

- Un bref aperçu des qualifications et de l'expérience du consultant en matière de gouvernance de conseil.
 - Une description de l'approche et de la méthodologie de formation proposées.
 - Un agenda détaillé et un plan de la session de formation.
- Une ventilation budgétaire, y compris tous les coûts associés à la préparation et à la prestation.

- **Date limite de soumission**

Les propositions doivent être soumises avant le 4 septembre 2024 à Edgar Adda, chef de projet de la IACNC, à l'adresse SBCCI@BBI.ns.ca.